

论著

## sCR1-SCR15-18蛋白减轻补体介导的大鼠脑缺血/再灌注损伤

何莉<sup>1</sup>,杨永涛<sup>1</sup>,郭光金<sup>2</sup>,刘高科<sup>1</sup>,汪正清<sup>1△</sup>

第三军医大学基础医学部 1微生物学教研室, 2应用解剖与手术学教研室,重庆 400038

收稿日期 2009-3-12 修回日期 2009-7-20 网络版发布日期 2010-3-16 接受日期 2009-7-20

**摘要** 目的: 探讨补体在大鼠大脑缺血/再灌注(ischemia-reperfusion, I/R)损伤中的作用及重组人可溶性补体受体 I 型SCR15-18蛋白(sCR1-SCR15-18)的保护作用。方法: 75只雄性SD大鼠, 随机分为假手术组、I/R组和sCR1-SCR15-18保护组。采用线栓法建立大鼠大脑中动脉闭塞模型(middle cerebral artery occlusion MCAO), 缺血2 h, 再灌注24 h后, 进行神经功能学评分, 测定脑梗死体积、大脑皮质髓过氧化物酶(myeloperoxidase, MPO)活性, 观察大脑皮质区补体C3b沉积和病理改变。结果: 缺血/再灌注24 h后, sCR1-SCR15-18保护组神经功能学评分, 脑梗死体积及脑皮质MPO活性明显低于I/R组(P<0.05); sCR1-SCR15-18保护组缺血脑组织补体C3b沉积明显减少, 病理损伤减轻。结论: 补体在脑I/R损伤中起一定作用, sCR1-SCR15-18蛋白对大鼠I/R损伤脑具有保护作用。

**关键词** [补体](#) [可溶性补体受体I型SCR15-18](#) [脑缺血](#) [再灌注损伤](#) [炎症](#)

分类号 [R392](#)

## Protective effect of sCR1-SCR15-18 on cerebral ischemia/reperfusion injury in rat via inhibition of complement

HE Li<sup>1</sup>, YANG Yong-tao<sup>1</sup>, GUO Guang-jin<sup>2</sup>, LIU Gao-ke<sup>1</sup>, WANG Zheng-qing<sup>1</sup>

1Department of Microbiology, 2Department of Regional Anatomy and Operative Surgery, College of Medicine, Third Military Medical University, Chongqing 400038, China. E-mail: wangzhengqing1953@126.com

### Abstract

<FONT face=Verdana>AIM: To explore the effect of complement on the cerebral ischemia/reperfusion injury in rat and the protection by sCR1-SCR15-18. METHODS: 75 male SD rats were randomly divided into three groups: sham operation group (SO, n=15), middle cerebral artery occlusion and reperfusion (MCAO) without treatment group (I/R, n=30); MCAO treated with sCR1-SCR15-18 group (sCR1-SCR15-18, n=30). After the MCAO for 2 h, then reperfusion for 24 h, the scores of neural behavioral functional deficits were determined. Infarction area was measured by TTC staining. Activity of MPO in cerebral cortex was detected. C3b deposition and pathological change were observed by immunohistochemical staining and HE staining, respectively. RESULTS: After reperfusion for 24 h, the neurological deficits score, infarction area and activity of MPO in sCR1-SCR15-18 group were decreased compared to I/R group. In sCR1-SCR15-18 group, C3b deposition in ischemic area was decreased and pathological injury was improved compared to I/R group. CONCLUSION: Complement plays a role in cerebral ischemia-reperfusion injury and sCR1-SCR15-18 exerts a protective effect by inhibiting the excessive activation of complement.</FONT>

**Key words** [Complement](#) [sCR1-SCR15-18](#) [Brain ischemia](#) [Reperfusion injury](#) [Inflammatory](#)

DOI: 1000-4718

通讯作者 汪正清 [wangzhengqing1953@126.com](mailto:wangzhengqing1953@126.com)

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [PDF\(5861KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [复制索引](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

- ▶ [本刊中 包含“补体”的 相关文章](#)
- ▶ 本文作者相关文章

- [何莉](#)
- [杨永涛](#)
- [郭光金](#)
- [刘高科](#)
- [汪正清](#)